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Informace z Úřadu
  KontaKty a úřední hodiny oú

Adresa: U Silnice 151, 252 31 Všenory
Datová schránka r3qaw5f
Epodatelna: e–podatelna@vsenory.cz
Email: obec@vsenory.cz
Telefon: 257 711 010
Web: https://www.vsenory.cz

Úřední hodiny:
Pondělí: 8.00–12.00, Úterý: ZAVŘENO
Středa: 8.00–12.00 13.00–18.00
Čtvrtek: 8.00–12.00, Pátek: ZAVŘENO
Do úřadu prosím vstupujte jen s respirátory. Děkujeme.

Kontaktní osoby
Markéta Mulíčková, marketa.mulickova@vsenory.cz
Jana Petrášková, jana.petraskova@vsenory.cz
Mgr. Mariya Revta, mariya.revta@vsenory.cz

Starosta obce: Ing. Roman Štěrba
Tel.: 257 711 189 
Email: starosta@vsenory.cz 
Místostarostka obce: Mgr. Alena Sahánková
Email: alena.sahankova@vsenory.cz, 
mistostarosta@vsenory.cz

   důležitá tel. čísla a KontaKty
Jednotné evropské číslo tísňového volání: 112
Hasiči: 150
Záchranná služba: 155
Policie ČR: 158
Městská policie: 156
Městská policie Řevnice: 775 718 588 
Policie ČR, obvodní oddělení Řevnice: 974 882 740
GasNet – hlášení poruch plynu: 1239
Aquaconsult – hlášení poruch vodovodu a kanalizace: 
251 642 213 (v prac. době), 724 005 900
Elektroštika – hlášení poruch veřejného osvětlení 
ve Všenorech: 731 549 643
ČEZ Distribuce a. s. – hlášení poruch el. sítě: 800 850 860
CETIN a. s. – hlášení poruch telekomunikační sítě: 238 461 111 
Krajská správa a údržba silnic Stč. kraje – dispečer zimní 
údržby: 723 353 179

   léKařsKá služba první pomoci
Fakultní nemocnice Motol, V Úvalu 84/1, Praha 5
Pohotovost pro dospělé: 224 438 590
Pohotovost pro děti: 224 433 652 – 653, 
urgentní příjem: 224 433 650

   převoz nemocných 
Trans Hospital: 257 721 777, Mařákova 1080, Řevnice

   praKticKý léKař pro dospělé 
MUDr. Petroušová, ordinace Všenory: 728 329 219

   pečovatelsKá služba řevnice
739 571 947

   linKa seniorů 800 200 007
Anonymní bezplatná služba pro seniory a pečující osoby: 
pondělí – pátek 8–20 h.

   senior taxi
(www.zelenyostrov.eu) 720 971 125 – dovoz a doprovod 
k lékaři, do obchodu a na úřad 

   pohřební služba řevnice 603 828 934

   pošta všenory 273 136 212

   občansKé průKazy a cestovní 
doKlady 

Praha 2, Podskalská 19: 221 982 822
Černošice, Karlštejnská 259: 221 982 526,  
pro imobilní občany: 601 378 507

   stavební úřad pro všenory
ref. Ing. Iveta Radovnická: 257 711 402, 724 520 610
Email: stavebniurad@dobrichovice.cz
Adresa: Vítova 61, 252 29 Dobřichovice

   matriční úřad pro všenory
257 712 478, 605 205 478
Email: matrika@dobrichovice.cz
Adresa: Vítova 61, 252 29 Dobřichovice

   Krizové linKy
Rosa centrum pro týrané a osamělé ženy: 602 246 102
Centrum pro osoby ohrožené domácím násilím – 
nonstoplinka: 283 892 772, info@acorus.cz, www.acorus.cz
Bílý kruh bezpečí – nonstop linka pro oběti kriminality 
a domácího násilí: 257 317 110

   život 90
komplexní pomoc seniorům, nonstop linka důvěry: 
800 157 157, email: seniortelefon@zivot90.cz, www.zivot90.cz 

   středisKo prevence a léčby 
drogových závislotí drop in

222 221 431, 222 221 124, stredisko@dropin.cz,  
www.dropin.cz, Karoliny Světlé 18, Praha 1
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Kulturní dům 
Rekonstrukce objektu jde do  finále. Zbývá položit parkety, po-
kládka již začala. Pracujeme na expozicích Muzea Všenor. Prosíme 
občany, pokud mají nějaké staré fotografie, plakáty, artefakty, aby 
nám je zapůjčili k  výrobě kopií. Kulturní dům plánujeme otevřít 
v první polovině července 2022. 

vodovod a kanalizace panská 
zahrada
Byl dokončen projekt. Čekáme na vyhlášení příslušné dotace, která 
by měla být vyhlášena v druhé polovině tohoto roku. V případě ob-
držení dotace očekáváme realizaci na přelomu roku 2022 a 2023. 

víceúčelové hřiště u Kovárny
Byl dokončen projekt, bylo požádáno o  dotaci. Pokud budeme 
úspěšní, realizace se plánuje v druhé polovině roku 2022, stále če-
káme na rozhodnutí o dotaci. 

vzduchotechnika do školní jídelny
Byla podepsána smlouva o dílo s vybraným dodavatelem. Realiza-
ce startuje 1. 7. 2022. Hodnota zakázky je 1,2 mil. Kč včetně DPH. 
Na vzduchotechniku jsme také požádali o dotaci. 

Konvektomat do školní jídelny
Z  důvodů nutnosti navýšit kapacitu školní jídelny zastupitelstvo 
schválilo 250  000 Kč na  nákup konvektomatu. Dále schválilo 
100 000 Kč na náklady spojené s navýšením kapacity školy a více-
náklady pro umístění ukrajinských dětí do školy a školky. 

vznik nové svozové firmy na odpady
16 obcí, včetně Všenor, založilo vlastní svozovou firmu na odpady 
s názvem Pobero s.r.o (Poberounské odpady). Firma začne fungo-
vat od července 2022. Obec Všenory se připojí k nové svozové fir-
mě 1. 10. 2022. 

objekt staré školy v mokropsích
Obec zrealizovala druhou fázi rekonstrukce objektu. Nově je 
k dispozici jedna velká třída pro školu a dvě místnosti pro ZUŠ 
Černošice, která se sem přesunula z  vedlejší budovy. Prostor 
nové třídy byl využit k výuce adaptační skupiny zřízené pro ukra-
jinské děti. 

nové sběrné místo za tratí
Přesun sběrného místa od Kovárny na obecní pozemek pod tratí 
plánujeme na  druhou polovinu tohoto roku. Již proběhly hlavní 
úpravy cest, bude vybudováno oplocení. 

přesun autobusové zastávky 
Přesun zastávky U Kácovských ve směru na Jíloviště na Burzu se 
plánuje na konec prázdnin, aby zastávka byla k dispozici s novým 
školním rokem. 

dopravní opatřeni u berounky
Obec instalovala tři značky zákazu vjezdu tak, aby byl minimalizován 
vjezd vozidel až k Berounce. Připravuje se také úprava pláže u jezu. 

rekonstrukce trati 
Probíhají intenzivní jednání se zástupci investora SŽ a projektan-
tem SUDOP. Obec připravila a prosazuje celkem devět požadavků 
na úpravu projektu, obec Všenory nesouhlasí s umístěním měnír-
ny v prostoru nádraží. 

otevření ordinace dětské lékařky 
ve všenorech
O prázdninách bude probíhat rekonstrukce ordinace na I. stupni 
školy, U  Hřiště 450, Všenory, tak aby se od  1. 10. 2022 ordinace 
dětské lékařky otevřela. Ordinační hodiny pro dospělé zůstanou 
zachovány s  přerušením provozu během rekonstrukce. V  době 
rekonstrukce bude paní doktorka Petroušová ordinovat v Dobři-
chovicích. Přesná délka přerušení provozu ordinace ve Všenorech 
bude oznámena.

optický internet ve všenorech
Obci se podařilo domluvit se společnostmi Cetin/O2 pro občany 
Všenor v určených lokalitách (celkem se jedná o 277 domácností) 
možnost připojení na optický internet s rychlostí až 1000 Mb/s. Při 
rychlosti 250 Mb/s je cena za měsíc 399,- Kč s šestiměsíční nabíd-
kou za cenu 299,- Kč. 

poděkování
Rádi bychom touto cestou poděkovali panu Pavlovi Blaženínovi 
za vyčištění okolí spodní části cestičky, která spojuje ulici Karla Ma-
jera s ulicí V Americe.

Roman Štěrba, starosta

rozšíření retroreflexních prvků  
do menších obcí

Sdružení místních samospráv realizuje projekt „Rozšíření retroreflexních prvků 
do menších obcí“. Tento projekt má za cíl nejen zvýšit viditelnost chodců a cyklistů, ale 
také nabídnout opatření pro bezpečnou jízdu řidičů všech vozidel. V rámci projektu 
jsou po obcích zdarma instalovány tubusy se zásobníkem na 500 kusů samolepících 
reflexních terčů. Zásobníky jsou užitečné tam, kde není zajištěno dostatečné veřejné 
osvětlení nebo chodníky, a tudíž zde hrozí zvýšené nebezpečí střetu chodce s moto-
rovým vozidlem. Ve Všenorech budou zásobníky s reflexními terči umístěny na třech 
místech.

Alena Sahánková
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Obec také otevřela sběrné místo u Ko-
várny, kde je možné odevzdat odpad 

2x týdně (ve středu 17–18 hodin, v sobo-
tu 14–16 hodin). Do této doby byl zajiš-
ťován svoz velkoobjemového odpadu jen 
2x ročně. 

Nejspíš každý z  Vás zaslechl v  médiích, 
jak se stát, potažmo Evropská unie snaží 
o snížení komunálních odpadů, které narůs-
tají a  nikdo si neví rady s  množstvím. Stát 
tak trochu řešení tohoto problému přehodil 
na města a obce. Určil množství komunální-
ho odpadu na  trvale žijící osobu na 200 kg 
ročně (každý rok se toto množství snižuje 
o  10 kg). Ve  svém rozhodnutí však nezo-

hlednil města a  obce, které mají na  svém 
katastru velký počet rekreačních nemovi-
tostí. S  nimi samozřejmě narůstá i  množ-
ství vyprodukovaného odpadu. Například 
ve Všenorech je 575 čísel popisných (rodin-
ných domů) a 392 nemovitostí rekreačních. 
Z  toho vyplývá, že je nesnadné se do  da-

ných limitů vejít. A  v  dalších letech s  kle-
sajícím váhovým limitem a  s  přibývajícími 
odpady bude situace skoro neřešitelná. Též 
se zmiňuje úplný zákaz ukládání odpadů 
na skládky, ale pokud se nezvýší počet firem 
zabývajících se zpracováváním druhotných 
surovin, je tento návrh neuskutečnitelný. 

Odpady a údržba pořádku 
a zeleně v obci a kolik to stojí
v roce 2020 obec zavedla „door 
to door“ systém a přes počáteční 
nedůvěru a nesouhlas některých 
občanů se ukázalo, že naše 
cesta byla správná a systém 
se osvědčil. o naše zkušenosti 
s touto službou občanům se 
zajímají i některé okolní obce, 
které zvažují zavedení tohoto 
systému.
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Toto bylo jen krátké upozornění, že proble-
matika odpadů je velký problém a dokonalé 
řešení zatím nejspíš nemá nikdo.

A teď k tomu, co se týká nás všech.
Někteří z našich spoluobčanů nejsou spo-

kojeni s  četností svozů, s počtem sběrných 
hnízd, s množstvím přistavených kontejne-
rů… Jsme napomínáni za  nepořádek oko-
lo kontejnerů a  odpadkových košů. To ale 
opravdu není vizitka vedení obce, ale těch 
občanů, kteří se tímto způsobem zbavují 
odpadů ze svých domácností, bez ohledu 
na  všechny ostatní. V  poslední době obec 
přidala na  sběrná místa dva kontejnery 
na sklo (přibude ještě jeden) a dva na kov. 

Rádi bychom Vás také upozornili, že ně-
která sběrná hnízda jsou monitorována 
a  chování občanů, kteří odkládají různé 
druhy odpadu mimo určené kontejnery, 
bude pokutováno až do výše 50 000 Kč.

Svoz odpadů je vázán uzavřenou smlou-
vou s  firmou RUMPOLD, která byla vy-
soutěžena v  roce 2019. Tato firma nabídla 
nejlepší cenu. Jakékoliv úpravy smlouvy 
(četnost svozu, přidání počtu kontejnerů 
atd.) jsou řešeny dodatky ke  smlouvě, a ne 
ve  všem nám svozová firma může vyjít 
vstříc, neboť nejsme jejich jedinými zákaz-
níky a smluvně mají auta a zaměstnance vá-
zány v jiných obcích.

Od října 2022 bude obec obsluhovat jiná 
svozová firma, a to nově vzniklá společnost 
POBERO Poberounské odpady s.r.o., kterou 
založilo sdružení okolních obcí, včetně obce 
Všenory. Tím by mohla obec získat lepší 
přehled o  velikosti a  váhách všech odpadů 
vyprodukovaných v  obci i  o  jejich zpětné 
recyklaci.

Další věcí jsou náklady spojené s  tímto 
odvětvím. Pro příklad – cena jednoho kon-
tejneru – třeba zvonu na sklo je 34 000 Kč, 
odpadkový koš na psí exkrementy 4 500 Kč, 
koš kovový 7 000 Kč. Obec kontejner přista-
ví, koš nainstaluje a za pár dnů jsou „ozdo-
beny“ graffiti, případně je odtrženo víko.

K  odpadkovým košům a  jejich vyváže-
ní ještě jedna informace. Koše se vyváží 
1x týdně. Vysypání, výměna sáčků, odvoz 
na  skládku, skládkovné a  práce stojí obec 
cca 17 000 Kč měsíčně, to je 204 000 Kč roč-

ně „jen“ za vysypání košů. V případě svozu 
2x týdně si každý spočítá náklady sám.

A  teď k  těm větším nákladům. Vývoj 
cen za poslední tři roky. V prvním sloupci 
jsou náklady čistě za svoz a likvidaci odpa-
dů, v druhém sloupci pak náklady na úklid 
a  údržbu obecní zeleně. V  těchto sumách 
však nejsou započítány dendrologické po-
sudky, ani údržba, úprava a kácení obecních 
dřevin. I  toto ošetření zeleně stojí řádově 
ročně nižší stovky tisíc.

Proto se na Vás obracíme s prosbou o spo-
lupráci. Zamyslete se prosím nad svým do-
mácím odpadem, zda by nešel lépe využít 
(třeba darováním nábytku, ošacení, spotře-
bičů), nebo rozmýšlením již v  obchodech, 
zda nepoužít opakovatelně použitelné sáčky, 
nápoje ve vratných obalech apod.

Sběrné místo u  Kovárny bude přestěho-
váno na obecní pozemek pod tratí (příjezd 
na  místo je od  Dobřichovic, po  staré Vše-
norské silnici). Již nyní se na  místě pilně 
pracuje. Jsou dělány terénní úpravy, pří-
prava na oplocení, počítá se s boxy na elek-
troodpad, zázemím pro obsluhu, a  hlavně 
s vlastními kójemi na rozdělení bioodpadu, 
kterého v obci každým rokem přibývá. Po-
čítá se s rozdělením na trávu, větve a dřevní 
hmotu. V budoucnu se přeměněné bioodpa-
dy znovu vrátí zpět při úpravách obecních 
ploch.

Jak třídit odpad
Papír – modré kontejnery
Plast (i tetrapak krabice) – žluté kontejnery
Sklo – zelené kontejnery
Kov (plechovky) – šedé kontejnery
Textil (pro charitativní využití) – kontejne-
ry oranžové a kontejnery od Klokánku (pod 
COOPem)

sběrné místo u Kovárny
Bioodpad
Elektroodpad
Použitý rostlinný olej
Kovový odpad
Objemný odpad (1,5 m3 na č.p./rok)

nebezpečný odpad
Mobilní svoz 2x ročně, na jaře a na podzim, 
na podzim bude svoz v sobotu 15. října.
Velké díky všem, kteří se chovají zodpo-
vědně při třídění odpadů a  nevytvářejí 
černé skládky a naopak se snaží zvelebovat 
místo, kde žijí. 

Markéta Muličková 

Poznámka k  fotografiím: Tohle v  obci jistě 
nikdo nechce, a přesto se mezi námi najdou 
jednotlivci, kteří to bez ohledu na okolí dělají.

rok svoz a likvidace 
odpadů

úklid  
a údržba

2019 1 911 899 Kč    935 910 Kč

2020 2 335 959 Kč    826 305 Kč

2021 2 149 927 Kč 1 141 050 Kč
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Vybrali jsme několik zajímavých lokalit 
v obci a studenti v rámci svých student-

ských prací navrhli úpravu zelených ploch 
v obci Všenory.

Jednalo se o  lokality Gloriet, Burza, pro-
stor za Zdenkou včetně rybníka, Náves, Park 

Teyrovského, pláž u jezu, okolí kaple a pro-
stor u samoobsluhy COOP. 

Některé z prací byly velmi zdařilé, a proto 
jsme se rozhodli je zrealizovat. Jako první 
jsme začali s úpravou zeleně okolo Glorietu 
a všenorského hřbitova. 

Na  louce vedle hřbitova jsme založili 
ovocný sad, zasadili stromky jabloní, šves-
tek, višní, třešní, hruškojeřábu, mirabelky 
a další ovocné stromy. Oseli jsme také lou-
ku trávou. Na  doporučení odborníků byla 
použita druhově obohacená jetelotravní 
směs Živa. Směs je složená z českých odrůd 
vhodných pro použití v  krajině dle stan-
dardu Agentury ochrany přírody a  krajiny 
„Krajinné trávníky“. Dalšími úpravami bude 
stavba historického dřevěného srubu z roku 
1924, který jsme rozebrali a zachránili z jiné 
lokality ve Všenorech. Louka bude doplně-
na o místa k posezení a grilování. 

Další úpravy čekají prostor před hřbi-
tovem, kde je v  současné době parkoviště. 
Zde bude doplněna zeleň. Doplnění zeleně 
a parková úprava také čeká špičku hřbitova. 
Po dokončení všech prací požádáme o dota-
ci na výsadbu stromů. 

Samostatnou kapitolou je úprava Glo-
rietu. Během našeho volebního období se 

Spolupráce s ČVUT a Českou 
zemědělskou univerzitou 
na úpravě zeleně v obci Všenory
obec všenory před rokem navázala spolupráci se studenty dvou 
vysokých škol. v případě Fakulty architektury čvut s ateliérem sitta-
chmelová. a s Fakultou agrobiologie, potravinových a přírodních zdrojů 
české zemědělské univerzity s panem docentem vaňkem. 

informace Z úřADu

q  �Sezení u Glorietu
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nám podařilo prohlásit Gloriet za  kulturní 
památku. Zároveň jsme odkoupili pozemek 
pod Glorietem, který měl jiného vlastníka. 
Získali jsme také stanovisko památkářů 
k  opravě. Vysekali jsme nálety a  vyčistili 
prostor tak, aby Gloriet sloužil účelu, ke kte-
rému byl v roce 1885 postaven – jako vyhlíd-
ka do kraje. V nejbližší době také proběhne 
architektonický průzkum původně použi-
tých barev, abychom mohli Gloriet opravit. 

Podařilo se nám založit malou vinici pod 
Glorietem. Nasadili jsme rezistentní odrůdu 

Felicia směr Müller Thurgau z  mělnické-
ho vinařství Kraus. Celý vrch se jmenoval 
Na  Vinici, historicky tam vinice byla, pro-
to ji aspoň v  malém rozsahu obnovujeme. 
Umístili jsme tam také místa k sezení. Bude-
me pokračovat ve výsadbě zeleně a dalších 
úpravách. Za zmínku jistě stojí také obnove-
ní původních kamenných tarasů, které byly 
a jsou podél cestiček. 

Začali jsme také s  přípravou realizace 
další lokality za Zdenkou a kolem rybníka. 
V  návaznosti na  zahrádku budoucí kavár-
ny v  kulturním domě bychom rádi osadili 
břehy potoka tak, aby rostliny nahradily in-
vazivní křídlatku japonskou. Zasadíme zde 
i kvetoucí rostliny. Výsadba bude zrealizová-
na do otevření kulturního domu. 

Plánujeme také v  tomto místě postavit 
dřevěný most přes potok, který bude ústit 
na zahrádku kavárny kulturního domu.

Postupně přijdou na řadu úpravy dalších 
lokalit.

Roman Štěrba

informace Z úřADu

t  �Vinice pod Glorietem

p  �Ovocný sad

u  �Okolí Glorietu 
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les ve vlastnictví obce všenory 
Obci Všenory se podařilo se soukromým vlastníkem 
dohodnout a zrealizovat nákup lesních pozemků a cest 
v katastru obce Všenory. Celkem se jedná o 186 592 m2.

Seznam pozemků:
■  pozemek parc. č. 495/1, lesní pozemek o výměře 1 054 m² 
■  pozemek parc. č. 515/2, ostatní plocha se způsobem využití 

ostatní komunikace o výměře 233 m² 
■  pozemek parc. č. 601/8, ostatní plocha se způsobem využití 

ostatní komunikace o výměře 453 m² 
■  pozemek parc. č. 715/2, ostatní plocha se způsobem využití 

ostatní komunikace o výměře 1.575 m² 
■  pozemek parc. č. 715/3, ostatní plocha se způsobem využití 

ostatní komunikace o výměře 345 m² (dále jen „Pozemek 5“);
■  pozemek parc. č. 780/11, lesní pozemek o výměře 8 246 m² 
■  pozemek parc. č. 780/24, lesní pozemek o výměře 29 805 m² 
■  pozemek parc. č. 780/25, lesní pozemek o výměře 144 881 m² 

Celková cena nákupu byla Kč 3 256 500,- což je průměrná cena Kč 
17,45 za m². 
Jsou to pozemky vyznačené na  mapě. Nejde primárně o  těžbu 
dřeva, ale o možnost výsadby stromů po těžbě kůrovcem napade-
ných stromů a rekreační vyžití pro občany Všenor. Je potřeba vysa-
zovat smíšené lesy, obnovovat místa k odpočinku, cesty, vyhlídky, 
například jako byla v  minulosti Fanynka. Les má také návaznost 
na důležité nemovitosti obce Všenory – kulturní dům, kapli, rybník 
za Zdenkou. Vlastnictví lesa nám také umožní upravovat lesní ces-
ty a pěšiny. Důležitým faktorem jsou také opatření proti přívalo-

vým dešťům. Jedná se o vyčištění příkopů podél cest, vybudování 
vsakovacích jam na dešťovou vodu, zhotovení dřevěných přehrá-
žek na zadržování vody v lese, odvedení dešťové vody do bezpeč-
ných míst a další činnosti. 
Ano, měli bychom jako zastupitelé mnohem jednodušší život, 
kdybychom les nekoupili a jako dosud odkazovali občany se stíž-
nostmi a  požadavky na  soukromé vlastníky. Ale přesto jsme se 
rozhodli vzít na  sebe tuto odpovědnost, les koupit a  udělat vše 
proto, abychom zlepšili životní prostředí a rekreační vyžití v naší 
obci. Jistě nemusíme nikomu vysvětlovat, že les produkuje kyslík, 
zadržuje vodu atd. 

Rádi bychom občany požádali o trochu trpělivosti. Víme, že někte-
ré činnosti je potřeba udělat hned, například těžba kůrovcového 
dřeva, ale některé činnosti bychom rádi udělali na základě dota-
cí, což potřebuje nějaký čas. Budeme také rádi, když nám občané 
Všenor pomohou například při osázení holin po těžbě kůrovcové-
ho dřeva. 
Lesem také vede rozvod vysokého napětí. Při nepřízni počasí 
a pádu stromů dochází k častým výpadkům elektřiny v obci. Bude-
me se snažit zvětšit ochranné pásmo vedení vysokého napětí, aby 
k výpadkům elektřiny nedocházelo tak často. 
Dalším aspektem je rozvoj lokality Čihadla, úprava cest, napojení 
letního vodovodu na Čihadla na všenorskou větev vodovodu a zří-
zení příslušných věcných břemen pro tento vodovod. 
Benefitem pro občany Všenor je také možnost samotěžby smrko-
vého dřeva, což při dnešních cenách energií bude jistě přínosem. 

p  �Fanynka

t  �Nová výsadba

p  �Les na Kopaninách a elektrické vedení
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Nákupem lesa jsme také chtěli předejít případným spekulacím 
s pozemky, kdy by se současný vlastník rozhodl lesní a další po-
zemky prodat jinému kupci. 
Les bychom si měli chránit, aby se třeba nestalo to, co před pár 
lety, kdy místo vyhlídky Fanynka, která byla zapálena a  shořela,  
zbylo jen prázdné místo. 
Les bude předán obci během června 2022.

Roman Štěrba

úprava zahrady mateřské školy 
je hotova
Obec Všenory získala dotaci od Státního fondu životního 
prostředí ČR na projekt Úprava zahrady v přírodním stylu pro 
předškolní děti v rámci MŠ Všenory. 
Díky tomu se podařilo vytvořit příjemné prostředí pro děti z ma-
teřské školy, které přináší nejen příjemný pobyt na čerstvém vzdu-
chu, ale i možnost tvoření, vzdělávání, kontaktů se zvířaty a rostli-
nami. Vyzkoušet si zde mohou práci v dílničce i zahradničení. Vidí 
dozrávat ovoce, které jim bude na konci sladkou odměnou, roz-
kvétat zahradní květiny i bylinky. Děti dále mají možnost sledovat 
počasí pomocí meteostanice a také si hrát ve vrbovém městečku.
Na výsledku, který vidíte na fotografiích, se podílela velká řada lidí. 
Projekt SFŽP, podaný obcí Všenory, byl zpracováván na  podnět 

paní Lenky Mlíkovské podle návrhu architektky Radky Matouško-
vé. V průběhu času se nutně připojili další, neboť se vyskytly různé 
administrativní obtíže. Po terénních úpravách, vykácení a opraco-
vání stromů, zbudování vyvýšených záhonů, postavení venkovní 
dílničky a blátivé kuchyňky, přišlo v pořadí druhé sázení stromů, 
keřů, trvalek a  bylinek. Letos už se pěkně zelenají vrbové stav-
bičky. V králíkárně dupou králíčci a v zahradě je postaven čmelín. 
Velký dřevěný xylofon hned za vchodem do zahrady budí obdiv. 
Však si na něm Jaroslav Bím a Jiří Bím nechali záležet. Stejně jako 
na dílničce a kuchyňce, králíkárně a čmelínu. 
Bez paní ředitelky, učitelů a  dalších zaměstnanců mateřské ško-
ly, stejně tak jako bez rodičů dětí a dalších dobrovolníků by pro-
jekt uskutečnit nešlo. Mluví o tom fotografie z brigád, kde všichni 
zúčastnění odpracovali desítky hodin. Poděkování patří i  Jiřímu 
Weissovi za stavební projekt a Milanovi Sahánkovi za vyřízení sta-
vebních záležitostí. Dále moc děkujeme Anně Charvátové. Několik 

desítek lidí se zúčastnilo úpravy a přispělo svým dílem a není mož-
né je zde všechny vyjmenovat. Všem děkujeme. Děkujeme dále 
panu starostovi Romanu Štěrbovi, pracovnicím obecního úřadu 
a  zastupitelům, kteří za  obec zodpovídali za  zdárné dokončení 
projektu a rovněž Lubošovi Janákovi, dotačnímu a projektovému 
manažerovi. 
Největší odměnou je však spokojenost a radost dětí.
V současné době se opravuje podezdívka a bude pokračovat stav-
ba chodníčku kolem budovy. Podaří-li se získat další grant, určitě 
budeme v dalším rozvoji zahrady školky pokračovat.

Alena Sahánková, Helena Jahelková

p  �Prázdné místo po Fanynce



10   Všenorský ZPrAVoDAJ

informace Z úřADu

přinášíme nejnovější informace 
o projektu modernizace 
železniční tratě praha – beroun, 
který je v současnosti aktuálním 
tématem naší obce. podařilo se 
také získat příspěvek od zástupců 
investora. ten najdete v článku 
pro snazší orientaci odlišený 
tučnou kurzívou.

V  první polovině roku probíhala inten-
zivní jednání obce Všenory se zástupci 

investora (Správa železnic, státní organiza-
ce – SŽ) a projektanta (SUDOP Praha, a.s.) 
optimalizace železniční tratě. Jejich hlavním 
cílem bylo dosažení shody všech zúčastně-
ných na  optimální podobě finálního pro-
jektu pro územní řízení, včetně zapracování 
připomínek komise obce. S  nimi se mohli 
čtenáři seznámit v  závěru minulého roku 

v prosincovém čísle Všenorského zpravoda-
je. Během těchto jednání bylo upřesněno, co 
je předmětem investice SŽ, včetně rozsahu 
navrhovaných úprav pozemních komunika-
cí, zřízení parkování v  okolí železniční za-
stávky a navazujících terénních úprav. 

Práce na  projektech modernizace trati 
v úseku Praha – Beroun nadále pokračují. 
Stavební práce již probíhají v úseku Praha 
Smíchov – Radotín, finalizují se podklady 
pro tendr na zhotovitele v úseku Karlštejn – 
Beroun a pracuje se na dokumentacích pro 
územní řízení v úseku Černošice – Karlštejn. 
Při zpracování projektových dokumenta-
cí vycházíme aktivně vstříc požadavkům 
na  kvalitní a  moderní železnici. Snažíme 
se vždy nalézt takové řešení, které snoubí 
technické požadavky na  železnici, územní 
možnosti, architektonické ztvárnění, kom-
fort a  v  neposlední řadě i  ekonomickou 
efektivitu. Nejinak je tomu i v případě okolí 
železniční trati ve  Všenorech. Zde budou 

rekonstruovány stávající zastávky, bude po-
staveno nové nástupiště, rozšířen podchod, 
zajištěn bezbariérový přístup na nástupiště 
a provedeny úpravy okolí zastávek.

Zástupci obce, ve shodě se stejným názo-
rem sousedních municipalit, zásadně od-
mítli použití konstrukce nástupiště typu „L“ 
s  konzolovými deskami. Vzhledem k  cel-
kovému řešení (nemožnost použití dlažby 
z  velkoformátových desek) i  technickým 
vlastnostem (obtížné zajištění prostorové 
stability a promrzání v zimním období) jej 
považují za neakceptovatelné jak z hlediska 
estetického, tak z hledisek provozních. 

Do  projektu se podařilo zahrnout řeše-
ní rekonstrukce dvojice stávajících histo-
rických objektů, vč. dřevěného přístřešku 
na  pražském nástupišti. Bude zajištěno ze-
jména přivedení inženýrských sítí do obou 
objektů (elektro, voda, kanalizace), bez 
nichž by nebylo reálné jejich plnohodnotné 
využití. Podaří se tak předejít dodatečnému 

Aktuální stav přípravy projektu 
optimalizace železniční tratě na území 
obce Všenory
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zřizování přípojek, které by, zejména na be-
rounském nástupišti, bylo technicky velmi 
náročné. Předpokládá se úprava uličního 
průčelí objektu, doplnění oken a dveří, a vy-
tvoření průchodu do stávajícího přístřešku. 
Dále bude, alespoň rámcově, upřesněno 
řešení mobiliáře, zeleně, materiálu povrchů 
komunikací a zpevněných ploch. V místech 
stávajících objektů by obec ráda uplatnila 
určitou historizující míru, ideálně volné re-
pliky původních osvětlovacích těles na  fa-
sádě, samozřejmě v  technickém provedení, 
splňujícím současné požadavky.

V  ulici U  Silnice, poblíž železniční za-
stávky, bude zřízena dvojice autobusových 
zastávek, která umožní nejenom zajíždění 
náhradní dopravy v  případě mimořádných 
událostí, ale v budoucnu bude rovněž možné 
uvažovat i o zajištění stálé dopravní obsluhy 
této části obce autobusovou dopravou. Stá-
vající terénní schodiště z ul. U Dubu bude 
řešeno nově, včetně dešťové kanalizace, 
aby při větších deštích nedocházelo k nežá-
doucímu zaplavování vstupu na nástupiště, 
tak jako v současnosti. Tam, kde si terénní 
uspořádání vyžádá návrh opěrných zídek 
(např. v prostoru mezi nástupištěm a ulicí), 
budou tyto provedeny z gabionů, které lépe 
splynou s okolním přírodním rámcem tím, 
že umožňují přirozené stárnutí i  postupné 
ozelenění.

Doposud nedořešeným bodem tak zů-
stává především umístění trakční převozné 
měnírny v prostoru navazujícím na beroun-

ské nástupiště. Zástupci obce investora upo-
zornili, že umístění měnírny v  navrhova-
ném místě považují za nereálné. Především 
z  důvodu nezbytného záboru soukromých 
pozemků, dále složitého výškového uspo-
řádání, blízkosti obytné zástavby a  velmi 
obtížného zřízení přístupové komunikace. 

Navrhují prověřit možnost umístění mě-
nírny (byť uvažované jako dočasná stavba 
s  předpokládaným horizontem demontáže 
do roku 2030) v méně exponovaném místě. 
Problematiku umístění měnírny je nezbytné 
ještě řešit. Zástupci obce také upozornili in-
vestora na možné, resp. pravděpodobné ko-

t  �Přístřešky
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1. 6. 2022 byla v budově 
všenorské školy, postavené v roce 
1938, odhalena pamětní deska 
Antonínovi Petrákovi. Vlastně 
se jednalo o dvě pamětní desky. 
Jedna byla instalována ve vchodu 
do budovy. Druhá na plotě školy, 
aby si mohli Antonína Petráka 
připomenout i kolemjdoucí. 
Desky nechal zhotovit MUDr.  Tomáš 
Petrák, který je autorem této pěkné 
myšlenky. Slavnostního aktu se zú-
častnili Mgr.  Renata Bartoníčková, ře-
ditelka školy, Ing.  Roman Štěrba, sta-
rosta obce, PaedDr.  Vladislav Veselý, 
dále hosté, žáci a učitelé školy a v ne-
poslední řadě rodiče dětí. 
Pamětní deska připomíná Antonína 
Petráka, starostu obce Černolice - Vše-
nory v  letech 1906–1919 a  obce Vše-
nory v  letech 1922–1945, kde se za-
sloužil o postavení školy v  roce 1938. 
Součástí programu bylo vystoupení 
dětí. Slavnostní akt předcházel školní 
zahradní slavnosti, v  rámci které se 
rozloučili žáci devátých tříd. 
Organizovaly Obec Všenory a Základ-
ní škola a Mateřská škola Josefa Kubál-
ka Všenory.

slavnostní odhalení 
pamětní desky 
antonínovi 
petráKovi

informace Z úřADu

lize některých částí projektu se soukromými 
pozemky, které je nutno prověřit a případně 
urychleně začít řešit oslovením konkrétních 
vlastníků.

V současné době znovu prověřujeme nej-
vhodnější umístění dočasné trakční měnír-
ny, které je komplikované nejen po stránce 
technické. Umístění trakční měnírny je totiž 
pouze dočasné – tedy do té doby, než bude 
na celé trati zavedena střídavá trakce v roce 
2030. Vytipované místo se na  základě vý-
sledků energetických výpočtů musí nachá-
zet v  oblasti Všenor. V  případě umístění 
napájecího bodu do jiné polohy by totiž hro-
zilo, že vlaky, které například ve Všenorech 
zastaví, nebudou mít dostatečné napětí po-
třebné pro rozjezd vlaku. Navrhované místo 
v blízkosti zastávky Všenory se tak jeví jako 
nejvhodnější z důvodu nejnižších energetic-
kých ztrát a  zásahů do  okolních pozemků. 
V případě umístění do jiné lokality směrem 
k Dobřichovicím by muselo vést od trakční 
měnírny vzdušné vedení až k zástavce. Zna-
menalo by to jednak vyšší ztráty a zejména 
pak další nucené zábory při výstavbě elek-
trického vedení. Posun směrem k  Černoši-
cím je na druhou stranu limitován zákazem 
staveb v záplavovém území. 

I  přes naznačené technické komplikace 
věříme, že se nám podaří nalézt nejvhod-
nější řešení a  v  nejbližší době podáme žá-
dost o územní rozhodnutí. Stále totiž drží-
me termín zahájení realizace v  roce 2024 
tak, abychom mohli zásadně zvýšit frek-
venci a hlavně spolehlivost dopravy ve Vše-
norech a dalších obcích podél Berounky co 
nejdříve.

V  závěru nám dovolte konstatovat, že 
obec Všenory velmi oceňuje výrazný posun 
v celkovém řešení projektu, který v současné 
podobě reflektuje většinu požadavků, které 
byly formulovány během předchozích jed-
nání. Zároveň doufáme, že se podaří i v pří-
padě výše uvedených připomínek dospět 
k  vzájemné dohodě všech zúčastněných. 
Jsme si totiž vědomi, že dnes navrhujeme 
stavbu pro vzdálenější budoucnost, reálně 
pro období po roce 2030. Je proto nezbytné, 
aby připravované řešení mělo šanci obstát 
nejenom v konfrontaci s obyvateli obce, kte-
ří v sousedství této stavby žijí, ale i s cestují-
cími, kteří budou v budoucnu tuto význam-
nou stavbu využívat.

Karel Hájek, Marek Kotásek (komise obce)
Josef Křemen (SŽ, text tučnou kurzívou)

p  �Zast. Všenory, 
rekonstrukce secesní 
budovy ve směru 
na Prahu

u  �Zast. Všenory, 
rekonstrukce secesní 
budovy ve směru 
na Prahu – půdorysy
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co je nového ve všenorské knihovně
Jak jsme již psali, Všenorská knihovna by se měla přestěhovat 
do kulturního domu. Přesné datum v době uzávěrky 
červnového zpravodaje neznáme, ale o uzavření Všenorské 
knihovny před stěhováním budeme čtenáře Všenorské 
knihovny informovat e-mailem a upozorněním na internetu. 
Po dobu uzavření knihovny bude možné si nadále půjčovat zdarma 
e-knihy. Návod je na našem webu v sekci „O Všenorské knihovně“. 
V nutných případech se domluvíme a knihy z našeho knihovního 
fondu půjčíme například pro studium nebo z jiného závažného dů-
vodu. Pokud ovšem nebudou požadované knihy v té chvíli již zaba-
leny a proto nedostupné. Rozhodně tu však budeme stále pro vás, 
jen způsob práce bude odlišný. Stále bude dostupný online katalog 
Portaro. Bude se jednat o krátkodobé uzavření knihovny.
V současné době probíhá v knihovním fondu pravidelná obsahová 
prověrka a pokračuje se v zavádění čárových kódů do knih a kni-
hovního systému. Prostory knihovny se v pondělí dopoledne plní 
žáky místní školy a obou školek se svými učitelkami a v odpoled-
ních hodinách docházejí děti s rodiči. 

Alena Sahánková

všenorský kalendář 2023
Blíží se doba přípravy kalendáře pro příští rok. Z tohoto důvodu si 
Vás opět dovolíme požádat o fotografie, které dokumentují nejen 
zajímavé i všední události související se životem v naší obci. Foto-
grafie prosíme zasílat na e-mail:
knihovna@vsenory.cz nebo Alena.Sahankova@vsenory.cz 

Předem moc děkujeme.

všenorská knihovna 
a informační centrum 

berounka 
VŠENORSKé MUZEUM  
MARINy CVěTAJEVOVé

Katalog knihovny: 
katalog.vsenory.cz

knihovna@vsenory.cz
tel. 730 899 881, 607 263 700

VŠE
NORSKÁ KNIHOVNA

ŽIVOT A DÍLO BÁSNÍŘ
KY

C
EN

TR
UM MARINY CVĚTAJEVO

V
É

z našich novinek 
doporučujeme 
 Záhada černolických vražd / 
Jaroslava Černá. 
Vydání první. 
Brno: MOBA, 2021. 
238 stran; 21 cm 
(Historické krimi) 
ISBN: 978-80-243-9756-6
Kriminální případ ze 17. století je 
inspirován skutečnými událostmi. 

milí spoluobčané,  
nepostrádáte ukradené kolo?
Městská policie Řevnice má ve  svém depozitu několik kol, 
ke kterým hledá majitele. Prosíme, spojte se s Městskou po-
licií ŘEVNICE, tel. 775 718 588.
Rovněž ve Všenorech se našlo před časem kolo. Pro případ 
dotazu je možné zavolat na telefon 257 711 010.

vzpomínka
Toto číslo Všenorského zpravoda-
je vychází v  červnu. To nám však 
nebrání si vzpomenout na ty, kteří 
padli při osvobozování Českoslo-
venska v květnu 1945 a mají v naší 
obci své pomníčky. Až půjdete 
kolem míst, která je připomínají, 
vzpomeňte si na ně. Rádi bychom 
poděkovali těm, kteří se po  léta 
o tato místa starají. 
Květoslav Mašita, příslušník do-
mácího odboje, obdržel od presidenta republiky Českoslo-
venské 11. srpna 1946 za osobní statečnost před nepřítelem, 
osvědčenou v  boji za  osvobození republiky Českosloven-
ské z nepřátelského obsazení, Československou medaili 
za  chrabrost před nepřítelem IN MEMORIAM. Květoslav 
Mašita ze Všenor padl při obraně vlasti v  pouhých 18 le-
tech dne 7. května 1945. Pamětní deska je umístěna v par-
ku Na Burze. Připevněna je na kamenné lavičce (autor Petr 
Váňa). Pohřben je na hřbitově Všenory I (blízko Glorietu).
8. května byl na hlídce zastřelen na okraji Všenor nad Mon-
tanou, na začátku strmé lesní cesty, která končí na Jílovišti, 
František Másílko, který zde v  té době trávil dovolenou 
a dobrovolně se přihlásil na hlídku. Nenápadný pomníček je 
v  lese nad chatovou osadou Montana, v místě, kde byl za-
střelen. Pohřben je v Praze. 
13. května byl v noci nešťastnou náhodou zastřelen Aleksej 
Petrovič Serdjukov. Pomníček je umístěn nad nádražím, 
v místě, kde zemřel. Pohřben je na hřbitově Všenory II (Horní 
Mokropsy).

Alena Sahánková

všenorská knihovna A InForMAČnÍ CenTruM BerounkA
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školní úvodník 
Milí čtenáři,
tento školní rok jsme vyhlíželi s nadějí, že bude standardní, 
běžný. Nebyl nakonec „běžný“ zcela, ale tomu standardnímu 
se hodně přiblížil. A tak se k nám do školy pomalu a váhavě 
vracely a vracejí naše zvyklosti a známé akce.
Na  podzim a  v  zimě nám do  života ještě covid zasahoval, ale 
již méně intenzivně než rok předchozí. Podařilo se uskutečnit 
adaptační pobyt žáků 6. tříd TMEL, ale Benefice opět proběhla jen 
online. Lyžařský výcvikový kurz se nám nejprve neočekávaně pře-
sunul a pak zrušil.
Ale jaro vše napravilo a výjezd do Anglie se daří! Stejně tak letos 
jedou děti konečně na školy v přírodě a na výlety, užívají si exkur-
ze a divadelní představení, sportovní události i soutěže. Proběhla 
i regionální řečnická přehlídka Křížem krážem naším krajem. Letos 
na téma našeho školního života, kam jsme přizvali ukrajinské děti.
Těšíme se také na Den dětí a zahradní slavnost, rozloučení s našimi 
deváťáky i s předškoláky, pasování prvňáčků na čtenáře a organi-
zace nejrůznějších soutěží na konci školního roku.
Pomalinku se vracíme do našeho živého školního života. A to nás 
těší! 
Za celou školu všem čtenářům krásné léto přeje

Renáta Bartoníčková

9. ročník memoriálu  
prof. Josefa Kubálka

Po covidové odmlce jsme opět mohli uspořádat tradiční cyklojíz-
du S kolem kolem Svídnice. Letošní prosluněná jízda vedla z Kubál-
kova rodiště do Poděbrad a rekordně dlouhou trasu (50 km) zdo-
lalo 12 cyklistů místních i  přespolních. Startu se jako vždy ujala 
starostka obce Dymokury.
Těšíme se za rok opět v sedle.

Markéta Baudyšová

zápis do 1. třídy

19. dubna 2022 proběhl v ZŠ a MŠ Josefa Kubálka Všenory zápis 
do 1. tříd. Bylo moc hezké pozorovat, jak jsou děti na školu zvěda-
vé, jak se k sobě hezky chovají a jak nadšeně ukazují, co všechno 
už umí.
V září se na nové prvňáky moc těšíme!

Helena Rysová, plakát Markéta Sumannová

až se děti naučí…
Jarní slunce finišuje do cíle, aby předalo štafetu horkému 
létu. Velký malovaný zajíc, trůnící na lavičce u borovice naší 
školky, rozdal už všechny velikonoční dárky dětem i od dětí. 
A papírové květiny na špejli, které nabídla čerstvá tráva, si 
maminky také už odnesly domů. 
Travičce zase dorůstá ofinka a  ke  světlu se derou nové rostlinky 
a stromky na upravených záhoncích. Dětský domeček, vrata i za-
hradní nábytek září jasnými barvami a  čisté pískoviště zve děti 
k  tvořivým hrám. Děkujeme maminkám, tatínkům a  přátelům 
školky za  krásnou zahradu! Pro Berušky, pro Sluníčka i  pro naše 
Ježečky! 

Nastartovali jsme košťata, s  pavoukem prolezli provázkovou sítí, 
uvařili lektvar, vypili bylinkový čaj, pod kouzelným kloboukem ob-
jevili hádanky a ochutnali tlustou sladkokyselou žížalu. 

Zš a mš Josefa kUBáLka VšenorY
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Zš a mš Josefa kUBáLka VšenorY

Kouzla, čáry, pikle kujme,
Zlobu v Dobro proměňujme.
Komu se dnes nelení,
Naučí se kouzlení.
Tato doba z nás dělá opravdové mistry.

Jako pilní zlatokopové těžíme z  pohádek střípky moudrosti a  ta 
práce se nám málo daří. Co je zlato a co je obyčejné smetí? Co je 
Dobro a co je Zlo? Pravda a Lež. Proč chválili císařovy nové šaty, 
když byl nahý? Zlobil Budulínek, že chtěl nakrmit hladovou lišku? 
A proč byl neposlušný Smolíček, který litoval zmrzlé jezinky? 
Svět není černý nebo bílý. Je krásně barevný. 

„Až se děti naučí, že nemohou ovládnout svět kolem sebe, ale mo-
hou být pány sebe samých, pak přestanou být dětmi – stanou se 
oporou všem, kdo je poznají.“ (D. L. Weatherford)
Co zasejeme, to sklidíme. Ale všechna semínka potřebují živnou 
půdu a láskyplnou péči. Na celém světě. Jako všechny děti. A děti 
jejich dětí.
„Chválím tě Země má.
Dej vláhu rostlinám,
Dej ptákům pít.
Prosím, svou přízeň dej i nám,
Dej mír a klid.“ (Z. Svěrák)

Děti a učitelky MŠ Všenory

z dějin školy: historie se opakuje
Dva tisíce let stará moudrost rabína Akiby, že VŠECHNO UŽ BYLO, vyznívá i dnes vlastně optimisticky. Nic by nás nemělo 
překvapit, na všechno bychom měli být připraveni, naši předkové to přežili, proč bychom to neměli zvládnout i my. 
Bohužel tomu tak není a události, které se v minulosti už tolikrát objevily, nás dovedou zaskočit znovu a znovu.
Zažloutlý zápis ve školní kronice získal po sto letech až neuvěřitelně aktuální náboj:
 „Školní rok skončen 15. července 1917, žáci se rozcházeli do svých domovů. Škola však neosiřela. Pohostinství poskytla dětem ukra-
jinských uprchlíků v Horních a Dolních Mokropsech pobývajících. Povolena jim jedna třída po dobu prázdnin. Když po této době 
jinou místnost zjednati nemohli, bylo jim povoleno dále po čas potřeby třídy užívati. Všech 38 dítek z Haliče z okresu zborovského 
a brodského. Všichni náboženství řecko-katolického, správce školy pravoslavný.
Správce školy Vasil Vološčuk si vyžádal dovolení vepsati vzpomínku:

Cítím se upřímně povinen složiti za laskavé přijetí naší národní ukrajinské školy v Horních Mokropsech jménem svým i jménem 
ukrajinské mládeže i jejich rodičů nejsrdečnější díky. Hostinnost nám prokázaná bratry Čechy zůstane nám provždy milou 
vzpomínkou.“

Ukrajinští uprchlíci odešli 13. dubna 1918. Vladislav Veselý
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sTŘeDisko VoLnÉHo ČAsu

akademie pro seniory všenory
V dubnu v roce 2012 jsme spolu s našimi seniory vymysleli 
akademii, příležitost se setkat u kávy, čaje, vína a něčeho 
dobrého a strávit dvě hodiny za hranicemi všedních dnů. 
Akademii nezlomil ani covid-19, a jsme za to šťastní. 
V programu SVČ tak tvořil ples akademie jednu z hlavních událos-
tí tohoto jara. Ples se konal 29. dubna, byli jsme zpět na Kovárně 
a bylo plno. Nechyběla výtečná muzika, předtančení Klubu spor-
tovního tance Silueta a spousta překvapení v tombole. Všem, kdo 
se zapojili a hlavně kdo přišli, velice děkujeme!
V rámci akademie proběhly také čtyři jarní přednášky a worksho-
py: velikonoční dílny paní Vrabcové, mozkohrátky pana Weiss-
manna, obrázky z  minulosti Všenor pana Veselého a  procházka 
výstavní Hanspaulkou s lektorkou paní Královou. Více o akademii 
pro seniory naleznete na webu SVČ: https://svc-vsenory.cz/. 

hudebníci i herci svč hráli pro děti 
i dospělé

Mnoho koncertů na jaře nabídl kroužek kytar a dalších 
strunných nástrojů s lektorkou Annou Pikardovou. Hráli jsme 
pro děti v mateřské škole, školní družině a také v několika 
třídách základní školy Josefa Kubálka ve Všenorech. Z akcí je 
nejen množství fotografií, které jsou na našem webu, ale také 
vzpomínky, a věříme, že i další budoucí muzikanti. 
Hudebníci na sólo nástroje a zpěváci z kurzů hudební školy Pavla 
Hokra uzavřou další školní rok na představeních od 21 do 23. červ-
na 2022 tradičně v Klubu Kino v Černošicích. Více o hudebních kur-
zech a škole pana Hokra naleznete zde: 
http://www.pavelhokr.cz/index.php?s=koncerty. 

Dramatický kroužek připravil na  jaře vlastní autorskou hru „Kde 
bydlí čas?“ Premiéra se konala na počátku června 2022 během tra-
diční Zahradní slavnosti základní školy. Slavnost pořádají deváťáci 
pro školní komunitu a rodiče. Jsme rádi, že jsme se mohli předvést. 
Herectví je kinestetické a  pro kvalitní pohyb těla a  mluvidel po-
třebujete trénovat na živých vystoupeních s publikem. Jsme rádi, 
že jsme mohli konečně navázat na tradici divadelních představe-
ní v bývalé budově mateřské školy Hobík. Věříme, že se nám nyní 
noví herci jen pohrnou!

sportovní kroužky
Sportovní kroužky jsou dětmi velice hojně navštěvovány. Rozbí-
háme také turistiku – přikládám jednu tematickou fotografii z vý-
letu do Koněpruských jeskyní z roku 2018, abych všechny zájemce 
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o turistiku naladil. Výlety se konají jednou měsíčně a lze se na ně 
hlásit předem formou e-mailu: svcvsenory@email.cz – jedná se 
totiž o akce organizačně náročné, celodenní o víkendu a s tema-
tickým programem.

Keramika
Keramika běží na plné obrátky jak ve Všenorech, tak v Dobřichovi-
cích. Přichystali jsme i workshopy pro veřejnost a to kolem Veliko-
noc. Ke dni matek byl další tematický workshop v Dobřichovicích, 
z něhož přikládáme hezké, žánrové snímky s dětmi a výrobky pro 
maminky.

letní tábory
Zatím ještě není rozhodnuto o našich řemeslných táborech. Prosí-
me, sledujte náš web https://svc-vsenory.cz/, kde včas zveřejníme 
vše potřebné. Ale naši partneři nelení. Kutil junior připravil hned 
8 příměstských táborů na  třech školách po  celé Praze. Přikládá-
me jejich pozvánku a  fotografii z  jednoho loňského tábora, více 
informací a  přihlášky na  tábory jsou zde: https://kutiljunior.cz/ 
primestske-tabory-2022/.

Petr Koubek

co děti čeká na unikátních řemeslných 
táborech Kutil Junior?
Příměstské a pobytové řemeslné tábory Kutil Junior jsou 
unikátní svým konceptem. Jedná o jediné tábory, které pomocí 
nástrojů, nářadí, technických a elektronických pomůcek 
pomáhají rozvíjet zručnost, technické myšlení, představivost, 
logiku a kreativitu. Kromě toho děti zažijí legraci, napětí 
a dobrodružství. 
Tábory se konají v pražských školách, které mají výborné zázemí 
a disponují skvělým venkovním prostorem. Děti jsou totiž v každé 
volné chvíli venku na vzduchu, kde jsou pro ně připraveny doved-
nostní soutěže a sportovní hry tak, aby kromě rukou nezahálel ani 
zbytek těla.
Po celou dobu tábora probíhá celotáborová hra, jejíž vyvrcholení 
přichází v pátek. Děti jsou rozděleny do řemeslných cechů – dílen. 
Vymyslí si své názvy, erby, pokřiky a hymny. Společně plní úkoly, 
řeší kvízy, luští hádanky a hledají kešky a nápovědy k šifrám. Jejich 
cílem je totiž otevřít zamčenou kutilskou bednu, která obsahuje 
velké překvapení. K tomu dojde ale vždy až poslední den tábora.
Mezitím pracují děti i na svých projektech. A to nejen na těch, 
k  nimž dostanou postup, podle nějž vyrábějí. Ale především 
na svých vlastních kreativních výrobcích. K dispozici mají totiž 

nejen veškeré nářadí, ale též velkou zásobu materiálu, který je 
jim plně k dispozici. Vznikají lodě, letadla, nábytek pro panen-
ky, domečky pro křečky, filmoví hrdinové, zvířátka a  mnoho 
dalšího. 
Jeden den stráví děti na  celodenním výletě. Jeho cílem je vždy 
netradiční místo, které je spojené s  nějakým řemeslem. Ať už je 
to truhlářská dílna, pasení oveček a výroba z ovčí vlny, expozice 
Zemědělského muzea či botanická zahrada s programem. 
Předposlední den si kromě všech ostatních zábav užijeme společ-
ného táboráku a prodlouženého programu včetně bojovky, kytary 
a zábavných soutěží.
A  v  pátek je ten nejnapínavější den. Nejen že musíme dohrát 
všechny hry a  otevřít záhadnou bednu, ale je třeba také připra-
vit jarmark pro rodiče a návštěvníky tábora. Na něm totiž všichni 
účastníci představí svoje výrobky a  mohou je po  dohodě i „pro-
dat“. Prodává se za bonbony, za pusinky, za drobné. Někteří rodiče 
(ti, jejichž děti už na táboře byly) přichází s velkými nákupními taš-
kami, protože vědí, že není jednoduché všechny výrobky odnést. 
Reakce dětí i rodičů jsou skvělé. A děti se většinou vrací. I z toho 
důvodu se program každý rok mění, aby připravil svým nadšeným 
kutilům nová překvapení. Už teď můžeme prozradit, že ta letošní 
budou z oblasti robotiky a 3D technologií .
Všechny informace i fotografie z předchozích ročníků jsou k dispo-
zici na www.kutiljunior.cz.

sTŘeDisko VoLnÉHo ČAsu
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dalším filmem, který se u nás 
ve všenorech natáčel, byl snímek 
okouzlená v roce 1942. režisérem 
byl otakar vávra a ve filmu se 
objevila celá řada známých herců. 
nataša gollová, Karel höger, 
adina mandlová, václav vydra 
st., František Filipovský. Film byl 
okrajově inspirován románem 
Františka götze, paní našich snů. 
byl to námět o dívce, která je 
okouzlená především divadlem. 
scénář napsal sám režisér otakar 
vávra. 

Je to příběh o  nešťastné lásce a  těžkých 
životních zkouškách. Nataša Gollová se 

narodila 27. února 1912 v  Brně, v  bohaté 
a vlivné rodině významného masarykovské-
ho politika, poslance a právníka JUDr. Fran-
tiška Xavera Hodáče.

Svůj pseudonym si zvolila podle svého 
dědečka, významného historika profesora 
Jaroslava Golla. Studovala v  Praze na  Filo-
zofické fakultě UK a v Anglii. Byla jazykově 
nadaná, hovořila francouzsky, anglicky, ně-
mecky a  rusky. Herectví a  tanec studovala 
pouze soukromě. 

V  roce 1935 přijala angažmá v  Divadle 
na  Vinohradech, kde působila až do  roku 
1944. 

Největší popularitu jí však přinesl film. 
Nejvíce filmů natočila za  protektorátu. Po-
pulární pár vytvořila s  Oldřichem Novým, 
s nímž si zahrála například ve filmech Roz-
tomilý člověk, Kristián, Eva tropí hlouposti 
nebo Hotel Modrá hvězda. V  očích mno-
hých jí ale uškodil vztah s Willym Söhnelem 
a skutečnost, že za protektorátu natočila je-
den německý film.

Wilhelm Söhnel byl ostravský Němec, 
který v době Protektorátu Čechy a Morava 
dohlížel na  českou kinematografii. Shodou 
okolností před tím chodil s  Adinou Man-
dlovou a čekal s ní dítě, nicméně ona se roz-
hodla jít na potrat.

Životní láskou Nataši Gollové však měl být 
Tristan Tzara, francouzský básník, esejista 
a  dramatik rumunského židovského půvo-
du, otec dadaismu, se kterým se seznámila 
u  malíře Josefa Šímy v  Paříži v  roce 1932. 
S Tzarou udržovala kontakt až do roku 1948.

Na konci války se Gollová přihlásila jako 
dobrovolnice pro ošetřování vězňů během 
epidemie skvrnitého tyfu v  internačním 
táboře v  Terezíně. Zde se nakazila tyfem, 
kterému málem podlehla. Toto terezínské 
působení však nepomohlo morální rehabili-
taci. Po válce byla nařčena z údajné kolabo-
race a nejvíce jí přitížil právě vztah se Söh-
nelem, jemuž byly paradoxně připisovány 
zásluhy za pomoc českým filmařům v obdo-
bí protektorátu.

Herečka musela odejít z  Vinohradského 
divadla a filmový svět se pro ni také z vel-
ké části uzavřel. Za její větší filmový návrat 
můžeme považovat roli Sirael ve  snímcích 
Císařův pekař – Pekařův Císař (1951) nebo 
Drahé tety a já (1974)

V  roce 1947 se provdala za  divadelního 
režiséra Karla Konstantina, který zemřel 
o  15 let později. Jeho smrt, zdravotní pro-
blémy i  samota nakonec vedly k  tomu, že 
Gollová začala problémy řešit alkoholem. 
Její zdravotní stav se zhoršoval a zbytek ži-
vota strávila v domově důchodců v Krči, kde 
Nataša Gollová 29. října 1988 zemřela. Bylo 
jí 76 let.

Nataša Gollová v hlavní roli filmu Okouz-
lená ztvárnila postavu Lenky Bártové, která 
touží být herečkou. Při jednom divadelním 
představení se seznámí s doktorem Pavlem 
Chvojkou, v podání Karla Högra, do které-
ho se zamiluje. Ale ten je sobecký slaboch. 
Nakonec ji opustí i s nemanželským dítětem 
a vrátí se ke své manželce. Přesto se nevzdá-
vá, živí se jako manekýnka a  nerezignuje 
na svou touhu a snaží se prosadit v divadle. 
Ve všem jí pomáhá kamarádka a spolubydlí-
cí v podání Adiny Mandlové.

Film se natáčel na zámku ve Všenorech 
a jeho okolí. Dalšími natáčecími místy byl 
Zámek v Průhonicích, Kinského zahrada, 
Mělník atd. Vznikal ve velmi složité době, 
v roce 1942, premiéra se uskutečnila 6. 11. 

1942. S tímto rokem souvisí také tragický 
osud herečky a manekýnky Elišky Pleyo-
vé (Elišky Plochové), která ve  filmu také 
hrála. 

Eliška Plochová se narodila 8. 7. 1910 
v  Praze Antonínu Plochovi a  jeho ženě 
Anně Váňové v chudé rodině. Nejprve pra-
covala jako dámská krejčová, na  začátku 
30.  let se stala manekýnkou pod jménem 
Iška ve slavném módním salonu Hany Po-
dolské. Stala se módní ikonou té doby. Podle 
Miroslavy Burianové, autorky knihy Móda 
v  ulicích protektorátu, patřila v  té době 
k nejlépe oblékaným herečkám. Režisér Gu-
stav Machatý jí doporučil, aby se zúčastnila 
konkurzu na  roli studentky ve  Vančurově 
a  Innemannově dramatu Před Maturitou 

(1932). Radila jí také její kamarádka Adina 
Mandlová. Vladislava Vančuru však zaujala 
její osobnost natolik, že ji obsadil do hlav-
ní ženské úlohy profesorky a třídní Jansové 
dívčí sexty z  Minervy. První divadelní an-
gažmá získala v  Novém divadle Oldřicha 
Nového 1936-1939. Zahrála si ve  filmech 
Děvčátko, neříkej ne (1932), Peníze nebo 
život (1932), Dívka v modrém (1939), Ma-
dla zpívá Evropě (1940) a v mnoha dalších 
filmech. 

Během roku 1942 trávila dovolenou 
v Lázních Luhačovice, kde se pokusila o se-
bevraždu, podřezala si žíly. Přežila, byla pře-
vezena do  zemské nemocnice v  Uherském 
Hradišti. Avšak tam svůj pokus o sebevraž-
du dokonala skokem z okna a ve dvaatřiceti 
letech zemřela. 

Příčinou sebevraždy měla být skutečnost, 
že jejího přítele z odbojové skupiny v rám-
ci represí heydrichiády vyslýchalo gestapo 
a měla obavu, že bude také na řadě. 

Zemřela 8. 9. 1942, premiéry filmu 
Okouzlená dne 6. 11. 1942 se nedožila. 

Zdroj Wikipedie 
Roman Štěrba

Okouzlená 1942
hisTorie
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Nápadný je svým typickým zpěvem, 
který připomíná drnčení zvonku bzu-

čáku. Jeho projev se však neomezuje jen 

na tento jednoduchý nápěv, ale je mnohem 
rozmanitější s řadou trylků. V zimě je čas-
tým návštěvníkem krmítek, kde upoutá 
podobně jako dlask svým pevným silným 
zobákem. Živí se totiž semeny a další rost-
linnou potravou a  musí mít dostatečnou 
sílu na rozlousknutí různých obalů semen. 

Proč byl ale tento běžný pták zvolen 
ptákem roku? Co ho trápí za  problém? 
Na  vině je trichomonóza, onemocnění, 
které se na člověka nepřenáší, ale pro ptáky 
je smrtelné. Podle dat sčítacího programu 
zmizely za  deset let dokonce dvě třetiny 
našich zvonků! Trichomonózu způsobu-
je prvok bičenka drůbeží (Trichomonas 
gallinae), která napadá u ptáků jícen a vole 

a  způsobuje záněty tak rozsáhlé, že pták 
není schopen polykání a  nakonec uhyne 
hladem. Nákaze se říká „krmítková“, ne-
boť se přenáší slinami a díky kouskům od-
padlé potravy, které může sezobnout další 
zvonek, se rychle mezi nimi šíří. Bičenka 
drůbeží od  roku 2012 soustavně decimu-
je nejen naše zvonky, ale i  jejich populaci 
v  celé západní a  severní Evropě. Napade-
ní ptáci mají problémy s  dýcháním, mají 
mokré okolí zobáku a potíže s polykáním. 
V případě, že nějakého takového ptáka za-
znamenáte, je lepší vždy přestat s přikrmo-
váním na dobu minimálně dvou týdnů, vše 
deznfikovat a dále ohlásit nález na https:// 
www.birdlife.cz/zapojte-se/obcanska- 
veda/choroby/ a  ideálně také informovat 
sousedy, o nichž víte, že také ptáky v zimě 
přikrmují.

Zvonek hnízdí jednou až dvakrát ročně 
od března do června. Hnízdo velmi dobře 
ukrývá v hustém křoví nebo nízko ve stro-
mech s  bohatou hustou korunou. Snáší 
okolo pěti namodralých skvrnitých vajec. 
Na vejcích sedí jen samička, zatímco ji sa-
meček po tuto dobu krmí. Doufejme, že se 
postup nákazy zpomalí a my i naše děti si 
budou moci každé jaro užívat zpěvu tohoto 
krásného ptáčka.

Helena Jahelková

Každým rokem vyhlašuje 
česká společnost ornitologická 
(čso) ptáka roku. touto akcí 
upozorňuje na problémy, se 
kterými se daný druh potýká. 
ptákem roku 2022 je zvonek 
zelený (Chloris chloris), se kterým 
se můžeme setkat v celé české 
republice. 

Zvonek zelený
(Chloris chloris)

Fo
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Spolek se chce zaměřit převážně na  ko-
medie a frašky, občas jistě zkusí také jiné 

žánry a naváže na dlouholetou ochotnickou 
tradici ve Všenorech. 

Všenorská divadelní společnost je v pod-
statě ještě takové batole, které se rozhlíží 
po světě a dělá první nesmělé krůčky. Jejím 
domovem bude krásně zrekonstruovaný 

kulturní dům, kde uvede počátkem srpna 
své první představení, komedii Tik Tik.

Všichni protagonisté se už moc těší 
na  nové výjimečné divadlo, v  celém Pobe-
rouní žádné takové není, a  věří, že budou 
dobře reprezentovat nejen nově založený 
spolek, ale i obec Všenory, bez jejíž pomoci 
by Všenorská divadelní společnost nevznik-
la. Velké díky patří panu starostovi Štěrbovi, 
který okamžitě zareagoval na  žádost Petra 
Říhy, na  projednání založení divadelního 
spolku, právě v  souvislosti s  nově obnove-
ným sálem kulturního domu. Slovo dalo 
slovo, pan starosta jmenoval do vedení spo-
lečnosti za  obec paní místostarostku Alenu 
Sahánkovou, zařídil prostory pro zkoušky 
nové hry, starosta a  principál sepsali a  po-
depsali smlouvu o  spolupráci a  dohodli se 
na finanční částce od obce na inscenaci nové 
hry. To vše schválilo zastupitelstvo, jemuž 
samozřejmě též patří upřímné poděkování. 

Ve Všenorech se zase 
hraje divadlo!
všenorská divadelní společnost, z.s. byla založena v dubnu r. 2022. 
u jejího zrodu stojí petr říha (dlouholetý ochotník, herec a režisér, bývalý 
principál dobřichovické divadelní společnosti), obec všenory zastoupená 
místostarostkou alenou sahánkovou, technik divadla radka brzobohatého 
petr panoch a další nadšenci zapálení pro amatérské divadlo.

Nositele autorských práv k dílu zastupuje DILIA, divadelní, literární, audiovizuální agentura z.s., Krátkého 1, Praha 9.

Všenorská divadelní společnost

KOMEDIE NEVHODNÁ PRO DĚTI

Nápověda | Jitka Vosková    Návrh scény | Jitka Nejedlá
Světla, stavba | Petr Panoch    Kostýmy | Lenka Mejstříková

Režie | Petr Říha

Přeložil | Jaromír Janeček

LAURENT BAFFIE

(Toc Toc)

HEDVIKA HÁJKOVÁ | ALENA ŘÍHOVÁ | JANA KROUPOVÁ
PETR KOPSA | PETR BENDL | JAN SEIDEL | TENA ELEFTERIADU

3.–6. července | 20:00
Dobřichovice | nádvoří zámku

23. a 24. července | 20:00
Řevnice | Lesní divadlo

5. a 6. srpna | 19:30
Všenory | kulturní dům
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Teď už jen zbývá pilně zkoušet a  předvést 
se co nejlépe nejen při prvním představe-
ní v novém sále, ale třeba i na zájezdech či 
přehlídkách amatérského divadla, kde chce 
divadelní společnost Všenory dobře repre-
zentovat.

Ať žije divadlo a to naše zvlášť!!!

první hra bude tiK tiK 
(laurent baffie)

TIK TIK je francouzská poněkud psycho-
logicky laděná konverzační komedie, která 
upoutá diváky svou neobvyklostí i  drsným 
humorem. V  čekárně světově vyhlášeného 
psychologa se sejde šest lidí, trpících kaž-
dý jinou variantou podivných fobií. Během 
dvou hodin při čekání na doktora se všich-
ni snaží o vzájemné pochopení a obyčejnou 
lidskou pomoc. Hra diváky pobaví, ale vede 
i k zamyšlení. Vždyť nějakou „poruchu“ má 
každý z nás (pro děti a mládež je nevhodné). 

Petr Říha
principál Všenorské divadelní společnosti

Jak to bylo s divadlem 
v minulosti? 
Až do roku 1919 se kulturní život ve Všeno-
rech omezoval většinou na  zábavy letních 
hostů v  restauraci hotelu Zdenka (dříve 
Velká vila Nolč). V roce 1919 se uskutečnilo 
v divadelním a tanečním sále u hotelu Zden-
ka první divadelní představení mladých 
ochotníků s  názvem Románek na  horách. 
V  roce 1920 byl založen divadelní spolek 
Vojan, který později splynul s dalším diva-
delním spolkem Svornost. Hrálo se v  hos-
tinci U Zýků (později U Podzemských, nyní 
Na Rychtě, až do roku 1927. 

Součástí atletického fotbalového klubu 
AFK Horní Mokropsy (1931) byl dramatic-
ký odbor DTJ, který pořádal v sále U Meste-

ků průměrně ročně 9 divadelních předsta-
vení.

Školní loutkové divadlo (Loutková scéna) 
v Horních Mokropsích bylo založeno v roce 
1929. Zázemí divadla tvořil kabinet v  prv-
ním patře školy. V  kabinetu bylo jeviště, 
které se otevíralo do sousední třídy. Ta slou-
žila jako hlediště. Zdá se neuvěřitelné, že se 
do třídy vešlo při představení najednou přes 
sto dětí a dospělých. Představení byla hrána 
pro žáky i pro veřejnost. 

Sbor dobrovolných hasičů, založený 
ve Všenorech již v roce 1904, rozšířil v roce 
1932 svoji obecně prospěšnou činnost také 
v  oblasti kultury. Obnovil ochotnický di-
vadelní spolek. Tělocvičná jednota Sokol 
Horní Mokropsy hrál rovněž divadlo. Sokol 
byl však rozpuštěn hned na začátku 2. svě-
tové války. Hasiči si začátkem okupace za-
hráli naposled divadlo, ale předpisy zakazo-
valy a nepřály žádné kulturní akci. Ve škole 

se hrálo loutkové divadlo dosti dlouho, ale 
pak už bylo dovoleno předvádět jen němec-
ké filmy. 

Období rozmachu divadelnictví ve  Vše-
norech nastalo v  šedesátých letech, kdy 
působila tzv. Malá scéna, která svými vy-
stoupeními sklízela neobyčejný obdiv. 17. 
10. 1964 se soubor Malá scéna zúčastnil I. 
Libčického divadelního podzimu s komedií 
o  čtyřech obrazech Stromy umírají vstoje 
od autora Alejandro Casona.

Hudební scéna pod vedením pedagoga 
Rudolfa Stonjeka přiblížila občanům díla Be-
dřicha Smetany, Antonína Dvořáka a dalších. 
Večery divadla poezie a hudby byly navštěvo-
vány mnoha milovníky klasické hudby. 

V  roce 1963 uspořádal ve  Všenorech 
Osvětový dům Praha-západ celookresní 
akci „Všenorské léto“ – cyklus her pro děti 
a o dětech, v němž vystoupily i místní děti.

Alena Sahánková



22   Všenorský ZPrAVoDAJ

UDáLosTi Ve VšenoreCH A okoLÍ

lesní klub na stráni

Zdravíme z lesního klubu Na stráni! Tyto jarní měsíce 
byly naprosto úchvatné. Počasí je již příznivější a my se 
můžeme vydávat na spoustu celodenních výletů a akcí. 
Takovou první jarní akcí byla slavnost Morany. Sešli jsme 
se v prostorách lesního klubu a společnými silami jsme 
vyrobili a nazdobili Moranu. Poté jsme za zpěvu a hry 
na ukulele sešli z Podstádlí k řece a s Moranou i zimou se 
rozloučili! 

Pak už jsme měli krásné počasí a mohli se vydat do Národního 
muzea na  nové výstavy Zázraky evoluce a  Okna do  pravěku. 
A protože se kultura musí trošku namíchat, navštívili jsme i Pro-

kopské údolí a také jsme se byli podívat, jak to nádherně kvete 
v Arboretu ve Všenorech. 
Děti si nacvičily pro rodiče písničky a  při oslavě na  Den Země 
ukázaly rodičům, jak to umí rozeznít! 

Posledními místy, kde jsme se byli podívat, byla expozice medúz 
v  Praze a  také výstava k  filmové pohádce Myši patří do  nebe! 
Všechny výpravy stály za to a my se neskutečně těšíme, co nás 
čeká v dalších měsících a především na to, co zažijeme s ostat-



Všenorský ZPrAVoDAJ   23   

UDáLosTi Ve VšenoreCH A okoLÍ

ními dětmi na příměstských táborech. A že jsme vypsali spoustu 
zajímavých témat a termínů! Tak naviděnou! 

Aneta a celý tým lesního klubu Na stráni 

veteránklub – depo všenory 

Konečně přišla doba, na kterou jsme dlouho čekali, kdy se 
nám splní naše přání, a my budeme moci opět svobodně 
a bez omezení vyjet na silnice. Po přípravných pracích, jako 
seřizování motorů a dotahování šroubů jsme připraveni 
opět vyjet s našimi stroji na silnice a dělat radost sobě 
i kolemjdoucím. 

Část našich členů vyjela poprvé v pátek 6. května k Budějovicím 
na „ KŘIVONOSKU “. Akce byla podařená, ale bohužel nepřálo po-
časí a tak se nadšení z první veteránské akce trochu mírnilo. Lepší 
už to bylo v sobotu 7. května, kdy se naše ZETORy zúčastnily jízdy 
„Amerikou“ spojenou s prohlídkou lomu. V sobotu 21. května jeli 
dva členové klubu do Dobřichovic na akci „ VETERÁNI POD ZÁM-

KEM “. Letos bylo na  louce u  Berounky opravdu na  co se dívat. 
Řada nádherných aut a motocyklů různých značek. Dokonce dvě 
auta z roku 1911, prostě nádhera. Samozřejmě spousta aut před- 
i poválečných. Počasí přálo a tak i nálada byla skvělá. 
Hned druhý den 22. května se většina členů klubu sešla pod mos-
tem v Horních Mokropsích na „Odemykání silnic“. Plocha nám ale 
nestačila a tak jsme se přesunuli na  louku u skleníků, kde jsme 
udělali společné foto. Náves byla bohužel plná zaparkovaných 
aut a tak hledáme místo, kde bychom se mohli před jízdou se-
jít a  prezentovat se i  veřejnosti. Následná jízda se ale vydařila, 
počasí nám přálo, takže naše modlitba ke sv. Krištofovi, patronu 
řidičů, a sv. Petrovi se neminula účelu. Po projetí Dobřichovicemi 
jsme zamířili do Černošic přes Vráž a pokračovali přes Kalu, Ku-
chař do Tachlovic a dál do Jinočan, Chrášťan, Hájku a zastavili se 
v Červeném Újezdě u nejmladšího hradu ČR. 

Prohlédli jsme si překrásnou zahradu a  po  obligatorním fotu 
pokračovali dál přes Drahelčice, Kozolupy na  Mořinu. Na  Moři-
ně jsme se opět všichni sešli v  restauraci „Na  Růžku“, kde jsme 
poobědvali a doplnili síly. Po obědě jsme se rozjeli k domovům. 
Přes prázdniny neplánujeme žádné společné akce, po menších 
skupinkách zajedeme občas na nějakou akci sousedních klubů, 
ale prioritou je pro nás „TACHLOVICKÝ TROJÚHELNÍK“ asi 4. září 
a „VŠENORSKé JABLKOBRANÍ“. 

Se srdečným pozdravem v zastoupení  
Veteránklubu – depo Všenory Pavel Krejčí 
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Že Vám toto jméno nic neříká? Tak ti, 
kteří jezdí automobilem nebo se pohy-

bují pomocí silničního fenoménu, tzn. kola, 
jej mohou často potkat při jeho klasickém 
posedu, jak polyká neskutečné množství ki-

lometrů. Během roku našlape mezi 10 000 – 
15 000 km!!! Končí těsně před zimními mra-
zíky a začíná brzy zjara. Bohužel, v současné 
době je po  „rekonstrukci“ srdce a  tak jeho 
výjezdy jsou teď opravdu řídké. Ale věřím, že brzy zase usedne na svého Favorita F1 či 

treka nebo silniční Speziallited a budeme jej 
potkávat mezi brdskými kopci.

Občas se jej lidé ptají, na  jeho věk. A on 
naprosto s  grácií odpovídá: „Jsem o  dva 
roky starší než Zeman a o dva roky mladší 
než prof. Pafko.“ 

Pražák křtěný Vltavou, narozen v Podolí. 
Rodina se záhy přestěhovala do Strašnic, kde 
se v blízkosti nacházel velodrom Na Třebeší-
ně, jediný v Praze. A tady začala láska k sil-
niční cyklistice. Na  Třebešíně se scházela 
parta chlapíků, kterým „velel“ Pavel Vršecký 
a  jejími členy byl Krejčí, Novák a  v  nepo-
slední řadě se s nimi spojil mladý osmnácti-
letý Zdeněk. Celá parta jezdila do Úval, Kos-

Žijí mezi námi – I.
Zdeněk Pešek 
milí všenorští občané, jsem si jist, že se s vámi musím podělit o životní 
pouť mého přítele zdeňka, výjimečného člověka, který od roku 1989 
žije ve všenorech. neskutečně mě zaujal jeho životní příběh a věřím, 
že zaujme i vás. Je to život nejenom sportovní, ale je spojen s ruskou 
okupací, emigrací, osamělostí a návratem do vlasti.
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telce nad Č. lesy, Č. Brodu, Vyžlovky, Jevan 
a okolí Prahy je začalo poznávat. Tady začal 
polykat první kilometry. 

Tréninky byly pochopitelně směrovány 
nejen na  účast při významných pražských 
závodech, ale i v okolí Prahy. Jedním z vy-
vrcholení byla účast na  Cihlářově Memo-
riálu. Tento závod se jezdí na  Smíchově 
(Zborovská ulice) a to je za deštivého počasí 
neskutečný masakr. Zdeněk jel tento závod 
4x a v jednom závodě dojel na třetím místě. 
Kdo v  té době na kole něco znamenal, ne-
mohl na tomto memoriálu chybět.

Pochopitelně, že cyklistika nemoh-
la Zdeňkovi zajistit živobytí. Nastoupil 
do učňáku (letecké opravny), ale zdravotní 
stav mu zabránil pokračování v  učení. Tak 
nastoupil jako „poslíček“ do  hotelu Flo-
ra a  poté povýšil do  funkce doorman, tzn. 
obsluha otáčivých dveří u  hotelu. Nevěřili 
byste, kolik dostával jenom za  to, že otočil 
dveřmi. Kolik tehdy „vydělával„ a kolik šlo 
bokem, to není nutno uvádět. Byl to zkrátka 
zajímavý život!!! Ve Floře pracoval pět let.

Rok před okupací byl pozván svým ot-
cem do Francie. A otec, když Zdeněk cesto-
val zpět, se loučil se slovy: „Měl bys přijet 
na zkušenou a dostat pořádně do těla!“ 

Poté Zdeněk přesídlil do  hotelu Jalta 
na pozici číšník. To bylo v době, kdy začala 
ruská okupace. Denní neustálé napětí a ne-
bezpečí v centru Prahy – viděl mrtvého ka-
maráda – jej přivedly k rozhodnutí emigro-
vat. Ale v té době dostat povolení k výjezdu, 
byl úkol nadlidský!

Úřednící (správa pasů a  víz Strašnice) 
zřejmě měli špatný den a nepoznali přepsa-
né datum na předchozím pozvání do Fran-
cie a  povolení orazili. I  to se občas stalo 
našim „hlídačům“ co nás drželi v republice 
ke své spokojenosti a samolibosti.

emigrace 
Výjezd povolen a  teď získat vízum. Fran-
couzská ambasáda v  Praze udělovala víza 
přes Německo. Všude spousta lidí, a když se 
otevřela okna ambasády, tak poznal svého 
kamaráda Pepu Středu. „Hoďte mě ty pasy!“ 
Pepa je orazítkoval a bylo vymalováno.

7. září 1969 emigrace a cesta do Francie. 
Žádné letadlo, ale osvědčená Škoda Felicia 
se stahovací střechou. 

První zastavení bylo na švýcarských hra-
nicích. Celníci jim s  úsměvem naplnili pl-
nou nádrž benzínu, doplnili zásobu potra-
vin a rozhodnutí bylo na místě.

Naším „domovem“ bude Švýcarsko!! 
Uprchlický tábor v St. Margaretu a první 

práce v Churu na stavbě obchodního centra. 
Ale jeho subtilní postava nebyla na takovou 
práci stavěna. Tahání těžkých hliníkových 
plechů nebylo to pravé ořechové!!! Zpátky 
na pracák a vyřčen zájem o práci číšníka.

A ze Zdeňka se stal za dobu jeho působe-
ní ve Švýcarsku PAN ČÍŠNÍK. Bez jazykové 
výbavy (angličtina, němčina ) a preciznosti 
v  oboru číšník by nemohl pracovat v  níže 
uvedených restauracích.

První štace? – Švýcarsko, KLOSTERS, 
HOTEL SPORT.

Mezi jeho stálé zákazníky patřila slavná 
Greta Garbo. Tady se ještě více seznámil 
s tím, jak má práce skutečně profesionálního 
číšníka vypadat! A pak už to šlo ráz na ráz.

Následoval Davos 7 let a nakonec i v Cury-
chu nejvyhlášenější cechovní restaurace 
SAFRAN. Zde se scházela veškerá švýcarská 
smetánka a Zdeněk ji obsluhoval až do roku 
1989!!! Nesmím zapomenout na jeho půso-
bení v TOP GASTRU v Curychu. A  to byl 
hotel KRONENHALLE.

návrat do vlasti 
Rok 1989 a zpět do vlasti. A jeho návrat měl 
zcela jasný směr: Všenory. Otec zde před 
emigrací zakoupil dům, ve  kterém Zdeněk 
bydlí a vyráží na své oblíbené cesty. A všich-
ni, kteří se věnují cyklistice v tomto krásném 
kraji, mají skvělý výběr pro své cyklotoulky.

Zdeňkova oblíbená štace? Ráno 
na Koněprusy a poté na Jíloviště na setkání 
s  partou stejně starých „bajkerů“. Bohužel 
se jejich počet rapidně snižuje. Ono kopec 
a stáří, to nejde příliš dohromady!

a co na závěr?
Pojďme tomuto nenápadnému chlapíkovi 
popřát hodně zdraví a  další tisícovky na-
šlapaných kilometrů kolem našich Všenor. 
A pokud jej potkáte, prosím vyhněte se mu 
dle silničních předpisů a klidně za ním v ne-
přehledných místech jeďte do té doby, než on 
bude naprosto v bezpečí. On si to určitě za-
slouží. A zkusme jej občas mezi sebe pozvat 
či navštívit. Jsem přesvědčen, že samota ni-
komu nepomůže a lidské slovo určitě zahřeje! 

Děkuji Zdeňku,  
bylo mi ctí si s Tebou povídat.

Pepík Čadek
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pozvánky na akce
dýchej s koněm
sobota 16. 7. 2022 – 14:00–19:00 

Sebezkušenostní workshop v Černolicích 
Zážitkový workshop zaměřený na relaxaci, práci s tělem 
a nonverbální komunikaci s koňmi ze země, na vodítku 
i ve volnosti se koná v hiporehabilitačním středisku Kamenitý 
vrch, z.s. v Černolicích. Program je určený zejména pro zájemce, 
kteří se potýkají s dlouhodobým stresem nebo syndromem 
vyhoření. Účast je zdarma, přihlášení je možné na tel. 776 643 102 

nebo e-mailu info@kamenityvrch.cz. Projekt je realizován 
za finanční podpory Ministerstva zdravotnictví České republiky.

pozvánka na pouť
sobotu 25. 6. 2022 – 14:00

Pojďte s námi na společnou pouť příjemnou lesní cestou 
od kapličky sv. Jana Křtitele v Černolicích ke kapli sv. Jana 
Křtitele ve Všenorech.
Srdečně zveme širokou veřejnost na 3. ročník pouti z Černolic 
do Všenor ke kapli sv. Jana Křtitele, v sobotu 25. 6. 2022. Pouť 
je vhodná i pro rodiny s dětmi. Připraveno bude i drobné 
občerstvení a hudební program.
Cílem konání pouti je nejen oživit zajímavá místa v okolí 
a obnovit bohoslužby v kapli, ale prožít i příjemné chvíle v kapli 
i ve stínu stromů před kaplí. Účast na pouti je jedinečnou 
možností, jak nahlédnout do kaple nacházející se v lese nad 
kulturním domem. 
Program: ve 14:00 je sraz poutníků u kapličky v Černolicích 
(je možné využít autobusové spojení), v 15:00 hodin začátek 
programuv kapli ve Všenorech. 
Organizují Barbara Kodedová z Černolic a Obec Všenory 
prostřednictvím Všenorské knihovny. 
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